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LOMMEL Flanders’ Drive heeft tot nog

toe een behoorlijk low profile aangehou-
den, wat mooi gesymboliseerd wordt door
de locatie van hun hoofdkwartier. Dat ligt
helemaal verscholen in de Lommelse bos-
sen, vlakbij het testcircuit van Ford. Mijn
gps had nog nooit van het adres gehoord,
pas na wat rondrijden vind ik het imposan-
te hek dat het hele terrein afsluit. Hier moet
ik mij een eerste keer aanmelden, een ritu-
eel dat zich aan de deur en aan de receptie
nog eens herhaalt. Pas dan kom ik oog in
oog te staan met directeur Renilde Craps,
R&D manager Marnix Lannoije en manu-
facturing manager Ger van den Kerkhof.

Pas toen de huidige crisis in de automo-
bielsector opstak, begon uw naam in de me-
dia op te duiken. Nochtans bestaat Flanders’
Drive al acht jaar. Hoe bent u erin geslaagd
om zo lang onder de radar te vliegen?
Craps: ‘Oh, maar dat is heel bewust gedaan,
hoor. Eigenlijk zijn wij al die tijd voorname-
lijk via Agoria, een van onze stichtende le-
den, naarbuiten gekomen en dat was dan
nog altijd heel beperkt. We waren van plan
om in oktober van dit jaar, bij onze achtste
verjaardag, groot uit te pakken met enkele
van onze projecten, maar de crisis heeft ons
in snelheid gepakt.’ 
‘Maar goed, het grote publiek mag dan nog
niet echt veel van ons gehoord hebben, ik
kan u verzekeren dat in de automobielsec-
tor iedereen ons kent als hét innovatieplat-
form.’

Wat hebt u al die tijd gedaan?
Craps: ‘Flanders’ Drive is opgericht in 2001
door de industrie met steun van de Vlaamse
overheid. Het opzetten van een industrieel
netwerk was onze eerste prioriteit. We zijn
gegroeid van zeven naar honderdzeventig
leden. Onze troef is innovatie door samen-
werking. We moedigen bedrijven aan om
kennis te verwerven door opleidingen en
seminaries. Daarnaast hebben we een
hoogtechnologische onderzoeksinfrastruc-
tuur ter beschikking. In die zes jaar hebben
we ruim honderd activiteiten opgezet met
zo’n 4.000 deelnemers. Daaruit zijn veer-
tien projecten tussen zeventig bedrijven en
onderzoeksinstellingen ontstaan.’
‘Initieel lag de focus op productontwikke-
ling en mechanisch ontwerp. Ondertussen
heeft voertuigelektronica, door de samen-
werking met Imec, veel meer aandacht ge-
kregen. We dragen ook bij tot de rondetafel-
conferenties voor de voertuigindustrie. We
nemen de invulling van de innovatie voor
onze rekening en dat heeft ook geleid tot
onze huidige opdracht.’

Wie zijn uw leden?
Craps: ‘Agoria, LMS, Bosal, Punch, Recticel,
Van Hool, Volvo Trucks... Ook kleinere be-
drijven als Hegge ID of EIA Electronics. On-
derzoeksinstellingen als de KU Leuven, de
UGent of Groep T. Ook minder voor de hand
liggende namen zoals bijvoorbeeld Mobi-
star, dat meedoet aan onderzoek naar tele-
matica. Of Sabca, dat zich met speciale ma-
terialen bezighoudt. De Vlaamse auto-in-
dustrie gaat heel breed, ze is zoveel meer
dan de vier grote assemblagebedrijven. We
hanteren het principe: Als het met wielen te
maken heeft, is het welkom.’

Al die leden zorgen voor uw werkingsmid-
delen?
Craps: ‘Neen, wij zijn gecreëerd door de in-
dustrie, maar we worden gesubsidieerd
door de overheid. Tussen 2008 en 2011 krij-
gen we een kleine 29 miljoen euro subsi-
dies. We zijn ook geen vzw meer zoals in het
begin, onze juridische vorm is nu een cvba
met sociaal oogmerk.’ 
‘De bijdrage voor de leden is bewust laag-
drempelig. Om lid te worden betaal je als
bedrijf met minder dan vijftig werknemers
620 euro, heb je meer dan vijftig mensen in
dienst is het 1.240 euro.’ 

Wat veranderde er dan in 2007, na die eer-
ste zes jaar?
Craps: ‘Eind 2005 zijn we met de voorberei-
ding van Flanders’ Drive II begonnen. De
vraag die we toen wilden beantwoorden
was: hoe kan Vlaanderen zich van de con-

currentie onderscheiden? We hebben dus
een differentiatiestrategie op poten gezet
en dan, op basis van de Vlaamse sterktes en
de internationale trends, de marktopportu-
niteiten gedefinieerd. Onszelf dus de vraag
gesteld: op welke terreinen kan onze
Vlaamse industrie een rol spelen? Daarna
hebben we de domeinen bepaald waarop we
ons gaan focussen en een concreet busi-
nessplan opgezet. Onder anderen Urbain
Vandeurzen (LMS), Peter Leyman (ex-Volvo
Gent), Eddy Geysen (ex-Opel Antwerpen)
en Wilson De Pril van Agoria hebben daar-
aan meegewerkt, samen met consultants
als Arthur D. Little en Roland Berger.’

En waar ligt de nieuwe focus dan op?
Craps: ‘Wel, het was snel duidelijk dat on-
derzoek in heel specifieke domeinen de
speerpunt moest worden van Flanders’
Drive. Er was duidelijk meer kennis nodig
in manufacturing, lichtgewicht materia-
len, actieve veiligheidssystemen en schone
aandrijvingen. De invulling van die kennis-
opbouw gebeurt door concrete projecten
die door Flanders’ Drive en de industrie
worden uitgevoerd. Ondertussen zijn er al
negen zulke projecten gestart en een nieu-
we oproep wordt voorbereid.’ 

Maar bent u nu de motor achter een volle-
dig ‘Vlaamse’ auto? Want dat is de rol waarin
sommigen u zien. 
Craps: ‘Kijk, er is in Vlaanderen heel veel
competentie, we hoeven daar niet beschei-
den over te zijn. Maar we moeten ons afvra-
gen hoever onze ambitie reikt en wat realis-
tisch is. De ontwikkeling van een voertuig is
technologisch een hele uitdaging, maar niet
onmogelijk als er maximaal wordt samen-
gewerkt. Vlaanderen als productieregio is
ook goed uitgerust. Maar er komt nog veel
meer bij kijken. Je hebt de marktpositione-
ring, de productaansprakelijkheid, de sup-

ply chain, de distributie, de klantenser-
vice…’ 
(denkt even na) ‘Ik sluit niets uit, we zijn
verschillende scenario’s aan het bekijken en
tegen het begin van de zomer komen we
naarbuiten met meer informatie daarover.’

Denkt u dat al dat geld en inspanningen de
autofabrieken hier kunnen houden? 
Craps: ‘Ik ben er absoluut van overtuigd dat
de voertuigindustrie in Vlaanderen een toe-

komst heeft. Maar die industrie staat wel op
het punt om enorm te veranderen. Wat er
nu gebeurt, is serieassemblage van mecha-
nische componenten. In de toekomst wordt
onze autosector green, clean and lean. Er
zal veel meer toegevoegde waarde gecre-
eerd worden en we evolueren naar een ui-
terst hoogtechnologische omgeving. Er zal
ook veel meer aandacht komen voor het mi-
lieu en de impact van de auto op onze omge-
ving. Ook de assemblagefabrieken moeten
zich voorbereiden op de komst van de nieu-
we generatie milieuvriendelijke en energie-
zuinige voertuigen. En daar kunnen wij hen
bij helpen.’
‘Nu, als u me vraagt om in een glazen bol te
kijken, dat kan ik niet. De toekomst is onze-
ker. Ik ben er wel vrij zeker van dat de sector
voor een consolidatiegolf staat, er zal veel

meer samengewerkt moeten worden. Maar
waar het gaat eindigen? Dat weet niemand.’ 

Wat zijn dan die concrete projecten waar u
op werkt?
Van den Kerkhof: ‘Naast projecten in pro-
ductontwikkeling hebben we bijvoorbeeld
projecten die zich concentreren op manu-
facturing-processen. Een goed voorbeeld is
een project dat, via rfid of een andere draad-
loze technologie, de bewegingen van com-
ponenten, onderdelen en zelfs rollend ma-
terieel in de fabriek in de gaten houdt. Spe-
ciale software kan vervolgens die bewegin-
gen in real time in beeld brengen en er
simulaties op doen. Zo kunnen we de logis-
tieke flow verbeteren met lagere kosten tot
gevolg.’
‘Een ander project is Daissy, waarbij we de
mensen aan de assemblagelijnen recht-
streeks en in real time toegang geven tot de
kwaliteitssystemen in de fabriek. Ze kun-
nen draadloos, bijvoorbeeld via pda’s, gege-
vens invoeren en informatie uit de syste-
men opvragen. Het eindresultaat moet een
hoger kwaliteitsbewustzijn zijn en een ho-
gere kwaliteit van de afgewerkte auto’s. Dat
idee is vanuit Volvo Cars Gent bij ons te-
rechtgekomen, waarna wij een samenwer-
king met een vijftal andere bedrijven heb-
ben opgezet.’

Maar zal dit ons nu wapenen tegen het bui-
tenland? Als Volvo Cars Gent dit invoert, zal
Volvo Cars Zweden dat waarschijnlijk ook
graag willen.
Van den Kerkhof: ‘Uiteraard zul je zien dat
dergelijke ideeën gekopieerd worden. Een
belangrijk voordeel is echter dat Gent in dit
geval de eerste zal zijn en er dus als eerste de
voordelen van heeft. Het geeft de fabriek
een voorsprong en het imago van innovatie-
ve organisatie binnen de Volvo Groep.’
Lannoije: ‘Het ontwikkelen en integreren
van mechatronische systemen in voertui-
gen creëert dan weer zijn eigen specifieke
problemen. Neem bijvoorbeeld de ophan-
ging, je kunt een “actieve” ophanging ont-
wikkelen zodat de wagen zachtjes over elk
wegtype “zweeft”, maar wat met het ener-
gieverbruik? En hoe moet die ophanging
correct samenwerken met je ESP, het veilig-
heidssysteem dat je auto bij plotse uitwijk-
manoeuvres ondersteunt? Daar ligt een
taak voor ons.’ 
‘Een ander researchproject richt zich op de
bus- en truckindustrie. Daar worden al-
maar meer zo licht mogelijke materialen ge-
bruikt, bijvoorbeeld composiet. Dat levert
ook nog eens een fikse besparing aan brand-
stof op. Wij proberen nu specifiek uit te vis-
sen hoe je die verschillende lichtgewicht-
materialen zo goed en efficiënt mogelijk
met elkaar kunt verbinden.’ 
‘We werken ook aan een lichtgewicht-deur,
waarbij we alle Vlaamse spelers die deuron-
derdelen produceren, tot de fabrikanten
van de luidsprekers toe, proberen te betrek-
ken. Opnieuw: minder gewicht is gelijk aan
minder brandstofverbruik is gelijk aan
minder CO2 in de lucht. Wat dat betreft, ver-
richten we ook heel veel onderzoek naar de
werking van batterijtechnologie, het hart
van de toekomstige hybride en elektrische
voertuigen.’ 
‘Zo’n onderzoek moet de Vlaamse toeleve-
ranciers laten evolueren van componenten-
bouwer naar systeemontwikkelaar en -pro-
ducent.’

Van wie is de technologie die u ontwikkelt
eigenlijk? Als Volvo zo’n pda krijgt, mag Opel
die dan ook gebruiken?
Craps: ‘Een groot deel van de kennis is ons
eigendom en wij stellen die ter beschikking
aan de hele voertuigindustrie in Vlaande-
ren. Kijk, de trends zijn er en ze zijn voor
iedereen hetzelfde en iedereen denkt ook
hetzelfde.’
‘Ons voordeel in Vlaanderen is dat we heel
erg gefocust zijn op de industrie en dat we
heel snel projecten bij de industrie kunnen
brengen. De afstand tussen het onderzoek
en de industrie is hier erg klein. Dat is de
troef van Flanders’ Drive. Want we moeten
gewapend zijn voor de ontwikkeling en de
productie van de nieuwe generatie voertui-
gen in een heel competitief landschap.’
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WIE RENILDE CRAPS

LEEFTIJD 49 jaar
OPLEIDING Burgerlijk metaalkundig ingenieur 
CARRIÈRE Onderzoekster aan de KU Leuven, daarna

achttien jaar bij Vito (Vlaams Instituut
voor Technologisch Onderzoek), sinds 2001
directrice van Flanders’ Drive

GEZIN Getrouwd, twee kinderen
HOBBY’S Decoratie en sporten

AUTO Volkswagen Passat
FAVORIETE STAD Leuven
FAVORIETE BOEK Ik ben een Pieter Aspe-fan. Daarnaast lees

ik veel over innovatie.
FAVORIETE FILM Heel erg genoten van Loft. 

HEL Continu discussiëren over problemen in
plaats van te zoeken naar oplossingen. 

PROFIEL


